

公共行政研究主題之發展趨勢

** 陳金貴

The Trends of Public Administration Research Topics

by

Chen Chin-Kuei

摘 要

公共行政的研究在面臨社會環境快速的變遷中，必須接受許多新的挑戰。傳統上，公共行政研究的方向以政府內部的管理運作為主，如今民衆自主性甚高，使得政府與民衆的互動非常頻繁，而其所衍生的許多新生事務，需要新的處理方式，因此公共行政的研究領域隨之而擴大，以便應付此種新趨向。本論文以西方公共行政研究有關文獻的焦點主題為導引，再結合本國所發生的公共現象或問題，形成了十個研究主題的趨勢：1.公共管理的發展；2.人力源管理的運用；3.公務的改進；4.公共爭議的困境；5.府際關係的探討；6.民營化的爭論；7.非營利組織的興起；8.公共義工制度的建立；9.公民參與的提昇；10.公共建設的管理。此十個研究主題結合實務和相關研究的結果，除了作為公共行政研究的新趨勢外，也藉此提請政府、學術界和社會人士對公共行政研究的重視。

關鍵詞：公共管理，人力資源管理，公務，公共爭議，府際關係，民營化，非營利組織，公共義工制度，公民參與，公共建設，基層建設，同屬性組織理論，管理主義，第三部門，府際管理。

*本文已發表於財團法人民主文教基金會舉辦之「公共事務與國家發展學術研討會」(民國八十年六月一至六月二日)

**國立中興大學公共行政系副教授

ABSTRACT

Confronting the accelerating social change, public administration research will meet lots of new challenges. Traditionally, public administration studies the operation of the internal management in the government. Due to the public demand the more right now, the interaction between the government and the public creates many new public affairs which enlarge the scope of public administration. This article combines the focus topics of public administration research in the western world and the public phenomena and problems of the R.O.C. to form the ten research trends which are the follows: 1. the development of public management, 2. the implication of human resource management, 3. the improvement of public service, 4. the hardship of public dispute, 5. the study of intergovernmental relation, 6. the argument of privatization, 7. the raising of non-profit organization, 8. the formulation of public volunteer program, 9. the promotion of citizen participation, 10. the management of public works. These ten research trends will not only guide the researchers to a new field of public administration but also connect the theory and practice of public administration. Thus, those can be the new references to the direction of public administration research.

Key words: Public management, Human resource management, Public service, Public dispute, Intergovernmental relation, Privatization, Nonprofit organization, Public volunteer program, Citizen participation, Public works, Infrastructure, Generic organization theory, Managerism, Third sector, Intergovernmental management, PAFHRIER